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Camí enllà

La vida d’una persona en sí mateixa és una successió 
d’esdeveniments que van des del dia del seu naixement 
fins al dia de la seva mort. És llei de vida i això, per tant, 
és el que hi ha i tots ho sabem i ho acatem amb resig-
nació ja que de moment la immortalitat és una quimera. 
Malgrat aquet petit inconvenient existencial tenim la gran 
sort que entre el néixer i el morir hi ha una franja exten-
sa on ens aniran passant coses bones i no tan bones 
i això vol dir que al llarg de la vida ens anirem trobant 
una mica amb tot. És per això que és importantíssim 
cercar i trobar cadascú, i com més aviat possible, el 
camí a seguir a la vida i aquest és sens dubte el ¨quid¨ 
de la qüestió. Caminant per la vida et trobaràs moltes 
vegades amb dificultats, amb cruïlles, amb bifurcacions, 
amb carrerons sense sortida, amb pujades costerudes 
etc. i és en aquest moment on hauràs de destriar el gra 
de la palla i escollir el camí correcte o el que més et 
convingui per tal de trobar-te bé amb tu mateix i sentir-te 
en bona mesura plenament realitzat i valorat. No defalliu 
i busqueu el vostre camí i el vostre destí.

La pagesia de la nostra vall té el camí a seguir ben 
marcat. Ara només ens falta que el temps ens acompanyi 
molt més i sigui més benèvol que en aquesta campanya 
que acabem de passar. 

Text i foto: Josep Verdés

Els bombers estan a 
punt sempre. I més ara a 
l’estiu que hi ha més risc 
d’incendis. Els de Pinós 
han realitzat pràctiques 
al Bages i s’han preparat 
per qualsevol contingèn-
cia que hi pugui sortir.

Donem notícia de les co-
llites d’enguany. Després 
d’un hivern i un comen-
çament de primavera 
molt bons, les gelades 
tardanes i el sol del maig, 
han fet minvar la produc-
ció en algunes zones.

Entrevistem la M. Lluïsa 
de Colubí, veïna de Calaf 
i filla del que fou advo-
cat defensor del Presi-
dent Lluís Companys 
en el consell de guerra 
que el va condemnar a 
mort. Molt interessant.  

A Ivorra, l’aficció per 
l’esport de tennis taula 
ve de lluny. Ara un grup 
de joves ha creat el Club 
de Tennis Taula Ivorra 
(CTTI), s’han federat i 
comencen a competir  
amb els equips de Lleida.
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Estem vivint un estiu calent i, pel que sembla, la 
tardor serà més calenta encara. Uns moments 
de la història del nostre país que són crucials 
per al futur passi el que passi. La intransi-
gència de la classe política en no voler ni tan 
sols escoltar l’opinió dels ciutadans, quan són 
molts que any rere any es manifesten dema-
nant ser escoltats i poder decidir, està portant 
a un enrocament i a una situació enrarida que 
desitgem que se solucioni positivament. 

Estarem atents als esdeveniments i, men-
trestant, la vida dels nostres pobles continua 
amb tot un munt d’activitats que no hi caben 
en les pàgines de la nostra revista. El que 
publiquem és el resultat de la feina callada, 
atenta i perseverant dels voluntaris que fan 
que una publicació local i petita com la nos-
tra tingui una qualitat cada vegada millor.

Destaquem l’entrevista que ens ha concedit 
la M. lluïsa de Colubí, filla del militar que van 
imposar com a advocat defensor del President 
Companys en el consell de guerra que el va 
condemnar. Els seus records i les seves opinions 
són un bon homenatge al President assassinat.

Bon estiu a tots, bona lectura i bones festes 
majors!
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Plaça de la Creu
TORÀ
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Noticiari

Laia Freixas.- La nit de Sant Joan a Castellfollit de Riu-
bregós va ser, per segon any consecutiu, una nit màgica. 
Unes trenta persones van decidir passar-la a la plaça del 
poble. El Pol Jordà al capdavant, va fer que tot sortís 
rodó. La combinació d’un bon pica pica, coca de recapte 

i per descomptat la coca de Sant Joan van conformar 
el menú. Una foguera al mig de les taules i els petards 
ens van acabar d’ajudar tots a passar una bona vetllada. 
El temps ens va acompanyar per tal que petits i grans 
desfruitéssim d’una bona revetlla de Sant Joan.

Nit de Sant Joan a Castellfollit de Riubregós

Nova ADF Vall del Llobregós

Jordi Llauradó.- Ha estat formada la nova ADF Vall del 
Llobregós, a partir de les antigues de Torà i Biosca. El 
passat 20 de maig els components de la nova ADF van 
fer una pràctica a Galinyó (Lloberola), per provar les 

noves emissores i participar en l’extinció un simulacre 
d’incendi.

L’activitat es va fer juntament amb l’ADF Sol Verd del 
Solsonès i la federació de ADF’s Catalunya Viva.
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Noticiari

Gimnàs per la gent gran a Sanaüja: festa de final de curs

Revetlla de Sant Joan a Vicfred

Maria Garganté.- Les dones sanaüjines que fa anys que 
participen als cursos de gimnàs per a la gent gran, im-
partits per l’Assumpció Caelles de Pinós, van celebrar la 
festa de final de curs juntament amb la seva professora, a 
la que professen una gran estima per la seva paciència i 

entusiasme. La festa va consistir en un berenar informal, 
amb rebosteria casolana i també amb un dinar celebrat 
a Torre Combelles, i on les integrants dels grups que 
conformen el curs van voler agrair a l’Assumpció, una 
vegada més, la seva professionalitat i dedicació. 

Josep Verdés.- Un any més el poble de Vicfred va 
celebrar la festa de les festes per exceŀlència, la nit de 
Sant Joan. La festa es va fer al local social del poble i 
s’hi van reunir més d’una vintena de veïns i amics del 
poble, amb un únic i engrescador motiu, passar una 

molt bona estona al voltant del foc purificador,tirar uns 
quants petards i coets i degustar un bon sopar. És una 
festa molt catalana i molt arrelada als nostres pobles, 
a l’hora que està plena de simbolisme i tradició. Cal 
doncs gaudir-la tant com es pugui.
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Estació meteorològica a Massoteres

Assemblea d’Electes de Catalunya a la Segarra

Dani Vidal.- El conseller de Territori i Sostenibilitat, 
Josep Rull; el president de la Diputació de Lleida, Joan 
Reñé; el director del Servei Meteorològic de Catalunya 
(SMC), Oriol Puig; i l’alcalde de Massoteres, Miquel 
Àngel Marina, van inaugurar el diumenge 28 de maig 
l’estació meteorològica automàtica (EMA) que s’ha 
instaŀlat al municipi de Massoteres.

la instaŀlació és el resultat d’un acord entre l’sMC 
i l’Ajuntament de Massoteres. La nova estació està 
situada al límit amb el terme de Guissona, prop de 
la carretera que uneix les dues poblacions. La nova 

estació disposa de sensors per mesurar la temperatura 
i la humitat relativa de l’aire, la velocitat i la direcció 
del vent, la precipitació i la irradiància solar global. La 
informació subministrada cada segon per tots aquests 
sensors s’enregistra cada 30 minuts i s’envia a la seu 
central de l’SMC a través de comunicacions GPRS. 

Està integrada a la Xarxa d’Estacions Meteorolò-
giques Automàtiques (XEMA) que gestiona el Servei 
Meteorològic de Catalunya. Tota la informació de 
l’estació es pot consultar a la pàgina web de l’SMC: 
www.meteo.cat/observacions/xema/dades

Jordi Llauradó.- El diumenge 4 de juny es va fer un acte 
de l’Assemblea d’Electes de Catalunya de la Segarra, 
que engloba càrrecs públics, com ara alcaldes i regidors 
de la comarca a favor del sí al referèndum i pel sí a la 
independència. 

L’AECAT seria l’organisme que en cas d’una possi-

ble inhabilitació del govern de la Generalitat, haurien 
d’assumir la responsabilitat de governar eventualment 
el país.

L’acte es va fer al pati de la universitat al voltant d’un 
Sí gegant, que els dies previs es va passejar per Torà, 
Guissona i Sanaüja.
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Noticiari

Bombers de Pinós preparen la campanya d’estiu

Calonge de Segarra: xerrada sobre l’ús del desfibriŀlador

Jordi Llauradó.- El passat dissabte 20 de maig el parc 
de bombers de Pinós es va desplaçar fins a avinyó 
(Bages) per preparar la campanya forestal d’estiu. 

Juntament amb parcs del Bergadà, Cerdanya, 
Bages i Solsonès es van fer pràctiques amb foc real i 

suposats casos d’atrapament pel foc. Hi van participar 
comandaments de bombers i GRAF. La jornada va 
acabar amb un dinar de germanor com a tret de sortida 
de la campanya d’estiu.

Ajuntament de Calonge de Segarra.- El dia 20 de maig 
a la tarda a l’antic local de Ràdio Altiplà es va realitzar 
una xerrada sobre l’ús del desfibriŀlador. Tal com va in-
formar Llobregós Informatiu, recentment l’Ajuntament 
va instaŀlat dos aparells desfibriŀladors externs auto-
màtics als equipaments municipals. Un desfibriŀlador 
s’ha coŀlocat a l’entrada de les oficines de l’ajuntament 
i l’altre a la façana lateral del local polivalent situat al 

nucli de Dusfort (antic local de Ràdio Altiplà). Els des-
fibriŀladors estan a disposició dels usuaris i l’objectiu 
és facilitar l’actuació davant emergències d’aturada 
cardíaca a fi de poder salvar vides.

La xerrada, oberta a tothom, va ser organitzada 
per l’Ajuntament amb l’objectiu de donar a conèixer 
el desfibriŀlador i el seu ús.
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Sanaüja es vesteix de flors per la festa del Corpus

Maria Garganté.- El Corpus més lluït del Llobregós es 
va tornar a posar de manifest en la quantitat d’altars i 
decoracions florals que els veïns de sanaüja realitzen 
per la festa del Corpus. A part de l’espectacular catifa 
del carrer Moré, que requereix d’una gran coŀlaboració 
popular, es van fer altars entre el carrer de l’Aigua i els 
porxos de cal Segimon, a la plaça Major, al carrer Major, 
al carrer Bassal i al carrer Escots, seguint el tradicional 
recorregut de la processó. 

Tot plegat una mostra de la pervivència de tradicions 
antigues però que han estat renovades recentment 
per l’impuls de veïns entusiastes, que tant incorporen 
esplèndides catifes que no tenen res a envejar a més 
importants poblacions catalanes, com introdueixen als 
altars elements d’artesania com un quadre del castell 
de Sanaüja fet amb la tècnica de patchwork. Enhora-
bona a tots ells. 

(Fotos Ramon Codina)
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Noticiari

Torà: 60 anys casats

Massoteres: lliurament dels premis “Buscatalents”

Dani Vidal.- Diumenge 4 de juny va tenir lloc la segona 
part del concurs Buscatalents, aquest cop dedicada al 
teatre. El Local Social va acollir un bon nombre d’as-
sistents per veure la representació de l’obra de teatre 
“Júlia, la filla de Jim Hawkins”, a càrrec de la companyia 
Blaugrana Scena. Aquest grup es va endur el primer 
premi amb una dotació econòmica de 400 euros, mentre 
que el 2n premi quedava desert. El jurat estava format 
per representants del món del teatre a la comarca i per 
les associacions de Massoteres.

 La cloenda del concurs va anar a càrrec dels Mas-
sots, l’agrupació de teatre que s’ha creat recentment a 
Massoteres i està formada per veïns i veïnes del muni-
cipi amants del teatre, tant grans com petits. A l’acte de 

cloenda també hi va assistir la diputada Marta Huguet, 
amant del teatre que ha participat al concurs en alguna 
ocasió.

 L’alcalde de Massoteres, Miquel Àngel Marina, valora 
molt positivament l’edició del Buscatalents que s’acull 
any rere any amb molta iŀlusió. l’associació de Joves 
que presta tot el seu suport per la projecció del concurs 
estan satisfets del talent teatral que hi ha a la comarca. 
Agraeixen la participació i el suport de tots els participants 
per fer possible aquesta 7a edició del concurs de teatre i 
monòlegs amateurs que es fa a Massoteres.

El Buscatalents compta amb el suport del Consell 
Comarcal, des de l’oficina Jove, la diputació de lleida i 
l’Institut d’Estudis Ilerdencs a Lleida.

Redacció.- El passat 16 de maig el matrimoni Coscollola-
Andreu van celebrar els seixanta anys de casats a Torà. 
si arribar a les noces d´or es una fita de la que poques 
parelles poden presumir, més difícil encara és arribar a 
aquests 60 anys de feliç convivència de la que el Magi i la 
Neus, de cal Magi de Torà, poden sentir-se orgullosos.

La celebració la feren el 21 de maig, amb assistència 
a la missa dominical de Torà acompanyats dels dos fills, 
tres nets i altres familiars i amics.

Segons ells, han estat 6o anys que han passat volant. 
Els desitgem que puguin celebrar més aniversaris per 
molts anys, acompanyats pels familiars i amics.
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Noticiari

Casal d’estiu a Massoteres

Benvinguda als nadons calongins

Dani Vidal.- Massoteres acull des del juny i fins a finals 
d’agost un Casal d’Estiu per als més menuts amb molt 
èxit ja que hi participen 40 infants, que són atesos per 
4 monitors del Consell Esportiu de la Segarra.

Realitzen nombroses activitats al local social, a la pista 
poliesportiva i a la piscina, com els cursets de natació. 
El Casal és una de les principals activitats de l’estiu 
a Massoteres.

Ajuntament de Calonge de Segarra.- El passat 10 de 
maig, l’Ajuntament de Calonge de Segarra va lliurar, 
com a obsequi de benvinguda, una canastreta amb 
productes per al nadó a la Berta Nadal Giné, nascuda 

el 12 d’abril de 2017, filla del Xavier i de la Meritxell 
de la casa El Bosc del Nadal. D’aquesta manera, 
l’Ajuntament obsequia els nadons calongins nascuts 
recentment.
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Concert a Vallferosa

Federació d’ADF’s Catalunya Viva.- Arran de l’incendi 
que es va produir el dissabte dia 8 de juliol a Llobe-
rola (La Segarra), aquesta Federació i d’una forma 
especial l’ADF Vall del Llobregós com ADF afectada, 
volem agrair a tots aquells que van coŀlaborar de forma 
desinteressada en la seva extinció.

La resposta dels voluntaris de les ADF’s de la 
Federació va ésser ràpida, eficaç i decisiva amb 
l’aportació de material d’extinció i amb tractors amb 
grades per la roturació de les franges de camps, una 
pràctica molt important per al control d’aquest tipus 
d’incendi.

Estem convençuts que el treball en equip i ben orga-
nitzat, és molt més efectiu ja que amb menys mitjans 
podem arribar a més llocs.

Evidentment volem esmentar també la participació 
de tots els altres coŀlectius com ara mitjans aeris, 
bombers, mossos, agents rurals i qualsevol altre que 
hi coŀlaborés. l’extinció d’un incendi necessita la coŀ-
laboració i l’enginy de tothom. Moltes gràcies a tots per 
la vostra coŀlaboració i per la feina ben feta.

Per acabar dir que la Federació està molt orgullosa 
de les seves ADF’s i dels seus voluntaris per la forma 
conjunta que tenen de treballar. 

Incendi a Lloberola: nota d’agraïment

Ramon Torné.- El passat 17 de juny va tenir lloc un 
esplèndid concert davant de la torre de Vallferosa. 
Organitzat pels Amics de la Torre de Vallferosa, amb 
la coŀlaboració i el suport logístic de l´ajuntament de 
Torà, van actuar la Banda del Conservatori de Cer-
vera sota la direcció de Xesco Grau, i a la segona 
part l´orquestra Andreví del mateix Conservatori de 
Cervera. Ambdues formacions, integrades per músics 

molt joves, feren gaudir al públic assistent. 
La Banda va oferir quatre peces musicals de 

bandes sonores de peŀlícules famoses, mentre 
l´orquestra Andreví deleitava els assistents amb 
una selecció musical diversa, inclosa una sardana 
composta pel mateix director, Carles Gumí, Abans 
del concert es van fer visites guiades amb acompa-
nyament musical.
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Les campanes de Sant Gil de Torà

Un Sí gegant i la Flama del Canigó arriben a Sanaüja

Maria Garganté.- El proppassat dia 9 de juny, Sanaüja 
va formar part de la ruta de la campanya “Un sí gegant”, 
impulsada per coŀlectius pròxims a l’anC i que ha anat 
recorrent bona part de la geografia catalana. a sanaüja 
va instaŀlar-se a la plaça Major, un marc molt bonic amb 
el castell com a fons, els porxos i l’església i en el qual 
molts vilatans van voler-se fotografiar al llarg del dia. 
l’afirmació “sí”, inserta en una plataforma en forma de 
globus de còmic, ha anat apareixent en diversos indrets 

emblemàtics de Catalunya a manera de campanya po-
pular per demanar el vot favorable a la independència 
al referèndum de l’1 d’octubre. 

D’altra banda, el dia 23 de juny, vigília de Sant Joan, 
la flama del Canigó va arribar a sanaüja procedent de 
Ponts per part del club ciclista de Calaf. La regidora de 
l’Ajuntament, Gemma Martínez els va rebre a la piscina, 
on es va dur a terme l’encesa de la Flama, que feia 
molts anys que no havia recalat a Sanaüja. 

Noticiari

Redacció.- S’ha iniciat una companya per restaurar les 
campanes de l’església de Sant Gil de Torà. Les dues 
campanes que hi ha estan esquerdades i el to amb 
què sonen no és l’apropiat d’unes campanes, per la 
qual cosa no es poden tocar, a més del perill que les 
esquerdes es facin més grans. 

El pressupost per restaurar-les és de 23.452,22 

euros i ja se n’han recollit més de 5.000. Es demana 
la coŀlaboració de tothom que vulgui recuperar aquest 
patrimoni cultural i religiós. També es demanaran sub-
vencions tant a la Diputació de Lleida com al bisbat de 
Solsona.

Una de les campanes data de 1850, mentre que la 
més gran és de 1955.
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El Camp de Golf de Massoteres acull la Nit de l’Esport

Hereus i pubilles infantils

Dani Vidal.- La 2a edició de la Nit de l’Esport de Guissona 
es va celebrar enguany al Camp de Golf de Massoteres, 
en una festa que va tenir lloc el dissabte 12 de maig.

En aquesta festa, l’Ajuntament de Guissona ret ho-
menatge a esportistes a títol individual i a entitats es-
portives del municipi i també de la comarca com el Club 
de Bitlles Palou i el Pitch & Putt Camp de Massoteres. 
També es va lliurar un reconeixement a l’esportista de 

Massoteres Marta Vidal, proposada per la seva llarga 
trajectòria esportiva en el futbol i futbol sala femení 
Cervera-Segarra com a jugadora i entrenadora, entre 
altres mèrits.

El guardó el van lliurar l’alcalde, Xavier Casoliva, i el 
regidor d’Esports de Guissona, Ramon Camats, i l’al-
calde de Massoteres, Miquel Àngel Marina, i el regidor 
d’Esports, Celestino Villorbina.

Ajuntament de Castellfollit.- El diumenge 28 de maig 
va tenir lloc a Igualada la 64a edició de FirAnoia on els 
municipis de Castellfollit de Riubregós i Calonge de 
Segarra van tenir la seva representació a través dels 
seus hereus i pubilles. Enguany per part de Calonge de 
Segarra l’hereu va ser el Noé Fitó Riera, de 4 anys, de 
Cal Fania de Mirambell, i la pubilla que va representar 
al municipi va ser la Júlia Duocastella Gomà de 4 anys 

i de cal Seneca.
Com a representants del municipi de Castellfollit de 

Riubregós hi van anar l’Eloi Requena Ávila, de 5 anys, 
com a hereu i la Núria Cases Santaulària de 4 anys, 
com a pubilla.

Els hereus i les pubilles, així com les famílies que els 
van acompanyar, van passar un diumenge molt divertit 
i van gaudir molt del dia de fira. enhorabona!
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Castellfollit: excursió als jardins de Cap Roig i Pals

Ajuntament de Castellfollit.- El passat 17 de juny es va 
dur a terme l’excursió anual que organitza l’Ajuntament. 
Enguany la destinació va ser la Costa Brava: vam visitar 
els jardins de Cap Roig i el poble de Pals.

Ben d’hora al matí l’autocar va sortir de Castellfollit 
amb destinació a Calella de Palafrugell, on es troben 
els jardins de Cap Roig, parant a mig camí per esmor-
zar ja que el viatge era llarg. Després de passejar pels 
jardins amb la guia, que ens va explicar una mica la 
seva història, i com que encara era d’hora per anar 

a dinar, vam donar una volta per Calella, per poder 
veure l’indret on es fan les havaneres i passejar una 
estona. Després vam anar a dinar de bufet lliure a 
l’estartit i vam fer sobretaula i ball fins a les 6 de la 
tarda, quan vam enfilar camí per visitar Pals. alguns 
van voler pujar en un tren turístic i altres van aprofitar 
per visitar el nucli antic de la població a peu. Cap a 
les 9 del vespre arribàvem a Castellfollit, cansats i 
acalorats però molt contents de la jornada divertida i 
amena que vam passar.

Noticiari
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Ivorra a Besalú i Banyoles

Dolors Nadal.- El passat 27 de maig, l’Associació per 
a la promoció de les dones d’Ivorra va programar, com 
cada any, una sortida. Enguany, l’excursió va ser per 
visitar Besalú i Banyoles.

A les 8 del matí sortíem de la plaça major d’Ivorra, 
en direcció a la comarca de la Garrotxa, agafant l’eix 
transversal i després de fer una parada per esmorzar, 
continuar el viatge passant pels túnels de Bracons, 
travessar Manlleu i arribar a Besalú, allí vam poder 
admirar el famós pont i els banys jueus que es conser-

ven en molt bon estat. La importància monumental de 
Besalú ve donada fonamentalment pel seu gran valor 
de conjunt, per la seva unitat, que la determina com una 
de les mostres més importants i singulars dels conjunts 
medievals de Catalunya.

A Banyoles ens esperava un bon dinar al peu del llac, 
i una visita per la ciutat amb el ‘Trenpinxo’, un trenet 
que dóna el tomb a Banyoles. Després, una estona de 
descans vora el llac i ruta cap a casa, vam arribar a 
Ivorra contents d’haver passat un bon dia d’excursió.
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Xerrada sobre primers auxilis a Sanaüja

Maria Garganté.- El dia 1 de juny es va dur a terme una 
xerrada a l’Escola de Sanaüja sobre primers auxilis, 
realitzada pel dr. Joan Bestard, metge de família al SEM 
de Solsona i resident al poble. 

La xerrada, a manera de formació bàsica, va tenir 
un gran interès pels assistents (bàsicament adults i 
adolescents) després de la sensibilitat fruit d’un acci-

dent que va tenir lloc l’any anterior amb un inflable al 
pati de l’escola, on van resultar ferits dos nens. El fet, a 
més, que sigui un poble amb abundància de gent gran 
i que es trobi situat lluny de centres d’atenció hospi-
talària, incrementa la consciència de la necessitat de 
formació bàsica davant aquesta situació considerada 
de vulnerabilitat. 

Noticiari



19

nú
m

. 8
4

Millores al nucli antic de Torà

Ramon Torné.- A mitjans del passat mes de juliol es van 
donar per acabades les obres de millora que, durant cinc 
mesos i mig, es van dur a terme als carrers d’Ofrera, 
Sant Sebastià i part dels carrers Baix i Sense Cap. Les 
obres han consistit en l’aixecament de tot el paviment 
i enllosat de pedra, renovació de clavegueram i tubs 
d’aigua, i soterrament de canonades per possibles 
instaŀlacions posteriors de serveis, per exemple gas.

Per fer les noves voreres s’han coŀlocat, fins on s’ha 
pogut, les pedres que hi havia abans. La resta de pe-
dra del paviment i les voreres procedeix d’una pedrera 
propera a la masia Gilibets, de Llanera. L’adjudicatari 
de l’obra era l’empresa Tecno-Conrad, de Barcelona, i 
el seu cost ha estat de 120.000 euros, finançats en un 
84% per l’Incasol i la resta per l´Ajuntament de Torà.

Tret de les naturals molèsties ocasionades durant 
les obres, sembla que el grau de satisfacció dels veïns, 
una vegada està tot enllestit, és elevat, i les opinions 
són gairebé unànimes a ressaltar el bon aspecte que 
ofereixen de nou els carrers.

Cal recordar que aquestes obres de millora ja s’ha-
vien de fer l’any 2009 juntament amb la remodelació 
que es va fer a la plaça del Vall, i comptaven amb 
un pressupost de 182.256 euros, dels quals 160.000 
eren subvencionats, i incloïa els carrers d’Ofrera, Sant 
Sebastià i Baix.

Segons fons del Ajuntament, s’està fent una memòria 
valorada per arranjar també amb el mateix criteri els 
carrers Baix i Forn, quan les disponibilitats pressupos-
tàries siguin favorables.

 

Informació i Informació i Informació i    
reserves: reserves: reserves:    

973.473.813973.473.813973.473.813   
   

De dilluns a  De dilluns a  De dilluns a  
divendres de divendres de divendres de 

09.30h a 14.0009.30h a 14.0009.30h a 14.00   
16.00h a 20.00h.16.00h a 20.00h.16.00h a 20.00h.   

Dissabtes de Dissabtes de Dissabtes de 
10.00h a 13.00h10.00h a 13.00h10.00h a 13.00h   

605€ 605€   
+ bitllet + bitllet TGVTGV  Del 8 a l’11 de setembre 

Visites: 
Palau de Versailles 
Torre Eiffel 
Creuer pel Sena 
Barri dels pintors a Montmartre 

 

Catedral de Notre Dame 
Els Invàlids 
Basílica del Sagrat Cor 
Museu del Louvre 
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... de la Vall

JULIOL  
 DIA 16   PRADES
 DIES 22-23  PALOUET
 DIA 29-30-31 BIOSCA
 DIA 30  DUSFORT

AGOST
 DIES 11 al 16 CASTELLFOLLIT
 DIES 12 i 15 LA MOLSOSA 
 DIES 12 al 16 IVORRA
 DIES 14-15  TALTEÜLL 
 DIES 18-19-20 ARDEVOL
 DIES 19-20  MASSOTERES
 DIES 26-27  ELS QUADRELLS
 DIA 27  MIRAMBELL

SETEMBRE
 DIES 31/8 al 3/9 TORÀ
 DIES 8 a l’11 SANAÜJA
 DIA 10  SANT PERE D’ARS
 DIA 24   ALENY
 DIES 30 a l’1/10 VICFRED

OCTUBRE
 DIA 1   CALONGE I EL SOLER

FESTES MAJORS
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... de la Vall

LA COLLITA

Josep Verdés.- Aquest any el temps ha fet la guitza 
i de quina manera. Durant tota la campanya es van 
donar, més o menys, les condicions climàtiques fa-
vorables d’humitat i temperatura per tenir una collita 
igual o superior que l’any anterior, fins que a final 
del mes d’abril van arribar unes glaçades tardanes i 
desprès uns cops de sol i altes temperatures i tot es 
va espatllar. Aquestes dues incidències no esperades 
van ocasionar uns rendiments a la baixa espectacu-
lars, en alguna zona inclús del 50% respecte a l’any 
passat, (Calonge de Segarra entre d’altres). Aquest 
any a la vall poca colza s’ha fet, ja que no es van 
donar les condicions idònies al temps que se’n fa la 
sembra, per això aquestes poques dades. Pel que 
fa al cultiu dels pèsols també hi ha hagut bastant 

afectació tant per les glaçades com per la calorada 
del mes de maig.

En general, cal remarcar segons les dades, moltíssi-
ma irregularitat de rendiments depenent de la data de 
sembra, varietat i zona. Per tant, en fondalades més 
afectació per la gelada (molt mal a tota la zona de la vall 
a les terres a tocar del riu Llobregós), i menys kg/ha, i 
en canvi en zones més elevades on no es va acanalar 
tant el fred, rendiments molt superiors, i pel que fa a 
les calorades de primers de maig molta afectació amb 
cultius tardans ja que no van granar com ho havien de 
fer i rendiments avall. Mireu el quadre adjunt amb les 
dades mitjanes de cada poble perquè us feu una idea 
de com han anat les produccions a la vall i a esperar 
que el proper any vagi molt millor la collita.

Producció kg/ha     

MUNICIPI   ORDI  BLAT  PÈSOLS COLZA
          
ARDÈVOL   2.000 a 5.800 2.000 a 5.500  1.100  -
BIOSCA   5.000  3.700  1.400  -
CALONGE DE SEGARRA 2.400  2.600  500  -
CALAF   4.000  4.500  -  -
CASTELLFOLLIT  700 a 5.000 700 a 5000 1.500 a 2.000 2.000
IVORRA   2.500 a 5.000 3.500  1.000 a 1.500 -
LA MOLSOSA   2.000 a 4.000 2.000 a 4.500 500  2.000 a 3.000
MASSOTERES  3.200 a 3.500 3.200 a 3.500 2.500  -
SANAÜJA   3.000  2.000 a 2.500 -  -
TORÀ   2.000 a 3.000 3.000 a 4.000 450 a 1.800 2.000
VICFRED   3.500 a 5.000 3.500 a 5.000 2.000 a 3.100 -
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Entrevista

El seu pare parlava a casa del judici al President 
Companys?

Sí, algunes vegades. Ens havia explicat que ell va 
ser nomenat defensor pocs dies abans del consell de 
guerra, i que va procurar fer-ho el millor possible, però 
el judici va ser una farsa i la sentència ja estava escrita 
abans de començar. Companys també ho sabia i va 
ser condemnat per catalanista.

Què explicava del que li va dir Companys?
Conversaven molt els pocs dies que van estar junts. 

El President li va explicar que durant la seva estada 
a la presó de Madrid va ser insultat i torturat, amb un 
tracte molt inhumà.

Es coneixien Companys i el seu pare abans del 
judici?

No personalment, però el meu pare em va dir que 
eren parents llunyans.

Com varen ser les darreres hores del President?
El meu pare va aconseguir que les dues germanes 

el poguessin visitar el dia abans de l’execució. Durant 
la nit el meu pare va estar amb ell i varen conversar 
molt, i ens va dir que es van beure una ampolla de 
xampany que li havien portat les germanes. El Presi-
dent li va regalar al meu pare els seus botons de puny 
de camisa, que sempre portava i que els va perdre al 
Perú quan li van robar la maleta.

Què explicava el seu pare de la guerra?
Ell era enginyer industrial i es va fer militar seguint 

la tradició familiar, a l’igual que el seu germà Josep M., 
que fou afusellat en començar la guerra. El meu pare era 
capità d’Artilleria i va ser fet presoner per haver-se afegit 
a la rebeŀlió militar i condemnat a mort; però 24 hores 
abans que l’afusellessin van fer un canvi de presoners 
i es va lliurar. La meva mare estava espantada perquè 
al començar la guerra els van cremar la casa, i ens ex-
plicava que varen salvar una imatge de la Mare de Déu 
del Roser. El meu pare va actuar com a defensor de 150 
processats en consells de guerra i només Companys i 
una altra persona foren afusellats.

Què va fer el seu pare en acabar la guerra?
Va continuar la seva carrera militar, però no li agradava 

l’exèrcit ni la dictadura franquista, i l’any 1947 va decidir 
marxar sol a Colòmbia, però el vaixell va fer escala a 
Veneçuela, li va agradar aquell país i s’hi va quedar; 
portava molts pocs diners i la primera feina que va tenir 
va ser taxista durant tres dies, i després va treballar 
en un canódrom, fins que va poder entrar a treballar al 
Ministerio de Fomento com a enginyer, on estava molt 
ben considerat i fins i tot va canviar les normes que hi 
havia de pesos i mesures. 

Quan es varen reunir amb ell?
Al cap d’un any va marxar la nostra mare. Nosaltres, 

els quatre germans (dos nens i dues nenes) vam quedar 

M. Lluïsa de Colubí i Recoder (Barcelo-
na 1947), actualment veïna de Calaf, és 
filla de Ramon de Colubí i de Chànez 
(Barcelona 1910-Caracas 2007), el mili-
tar català que va defensar el President 
Companys en el consell de guerra al 
qual fou sotmès l’octubre de 1940.
Parlem amb ella pocs dies abans que 
el Parlament de Catalunya aprovés per 
unanimitat anuŀlar totes les sentències 
dels tribunals franquistes de Catalunya 
que van condemnar per causes políti-
ques a més de quaranta mil ciutadans 
des del 1939 al 1978.

M. LLUïSA DE COLUBí



25

nú
m

. 8
4

amb l’àvia. Per fi, l’any 1955 vam reunir-nos amb els 
pares a Caracas. Jo era la petita, els dos nens eren els 
grans i els meus pares van haver de viure la desgràcia de 
la mort dels dos fills. la meva germana ara viu a Miami. 
Els pares durant l’estada a Veneçuela feren diversos 
viatges a Catalunya.

Com era la seva vida a Caracas?
El meu pare no es va posar mai en política, li agra-

dava molt llegir i anàvem els dissabtes a una llibreria a 
comprar llibres. També estudiava molt i als 60 anys es 
va graduar d’enginyer de camins. També li agradava 
tocar el piano i era molt metòdic i es cuidava molt.

Parlaven en català a casa?
amb els fills, no; entre ells dos, el pare i la mare, 

sí. A casa sempre es cuinava menjar català i ens van 
ensenyar a ballar sardanes.

Quins records té vostè de la seva infància?
Vaig anar a Veneçuela als vuit anys. Quan era a 

barcelona anava al coŀlegi dels escolapis i recordo 
que no volien que parléssim en català. Jo pensava que 
Catalunya incloïa València i les Illes Balears.

I de Caracas?
Després d’estudiar vaig treballar de directora de 

protocol de la Presidència del govern de Carlos Andrés 
Perez. Vaig conèixer Fidel Castro, els reis d’Espanya, 
Felipe González, i altres mandataris. L’any 1992, Hugo 
Chávez va donar un cop d’estat de militars de dretes i 

va fracassar. Aleshores Chávez va seguir els consells 
de Lula da Silva i de Fidel Castro i es va tornar d’es-
querres. A Veneçuela es vivia molt bé, és el segon país 
del món amb reserves de petroli i el primer de coltan, i 
es ric en or. Hi viuen sis milions de colombians perquè 
al seu país no hi ha feina. La realitat de Veneçuela és 
molt més complexa de la que ens arriba a través dels 
mitjans de comunicació; això ho comparo amb la realitat 
deformada de Catalunya que transmeten els mitjans 
periodístics espanyols. A Veneçuela els catalans són 
molt apreciats, i allà un català és una català, un basc 
és un basc, i els demés són espanyols. 

Què la va portar a venir a viure a Calaf?
Estava cansada de Barcelona i volia anar a viure en 

un poble; primer vaig pensar en el Pallars, però em vaig 
decantar per Calaf, on m’hi trobo molt bé. Una de les co-
ses que m’ha sobtat és que hi hagi tanta immigració.

Com veu el conflicte entre Catalunya i Espanya?
Jo sóc independentista i d’esquerres i desitjo que 

Catalunya aconsegueixi aviat la independència.

Gràcies, Maria Lluïsa, li desitgem que sigui molt 
feliç a Calaf.

Ramon Torné

(nota: Gràcies per la coŀlaboració de ramon 
Fitó, de Calonge, i Jordi Torner, de Calaf)

Fitxa policial del President Companys Ramon de Colubí, defensor de Companys i 
pare de la M. Lluïsa

“El judici va ser una 
farsa i la sentència ja estava 
escrita abans de començar”
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L’ Alta Segarra, a la capçalera del Llobregós

Darrerament han tingut lloc certs esdeveniments que 
posen sobre la taula uns conflictes territorials a les nos-
tres contrades, creats pels polítics que ens representen 
i no per la gent a qui moltes vegades ni hi arriben.

a finals de maig l’alcalde de Calaf, Jordi badia, va 
presentar la dimissió de la Presidència del Consorci 
de l’Alta Anoia, segons fons periodístiques, perquè no 
té sentit mantenir dues instituci-
ons al mateix territori, com són 
la Mancomunitat i el Consorci 
en qüestió. afirmava que si va 
acceptar la seva presidència al 
2015 va ser amb la condició de 
tancar-lo. Hi ha encara un factor, 
més important encara, i és que 
el Consoci arrossega un deute 
de 260.000 euros que, segons 
manifestà Jordi Badia, se’n faria càrrec la Diputació de 
Barcelona amb la condició que es tanqués.

No conec exactament les activitats del Consorci i el 
paper que té assignat en la promoció del turisme de la 
nostra terra, ja que el que traspua cap a fora només són 
cursos de cuina i de idiomes que aprofiten els habitants 
de la zona. Si visitem la seva pàgina web ens trobem 
amb la relació de les cases rurals i dels seus serveis, 
amb un enllaç que t’hi dirigeix. 

No hi ha cap dubte que mentre no tinguem comarca 
pròpia, que seria el debat important que hauríem de 
tenir, amb una sola institució com és la Mancomunitat és 
suficient per donar serveis als ciutadans, i no solament 
el de recollida de deixalles porta a porta, que està aturat, 
ja que no va ser aprovat pels grups de l’oposició al ple 
municipal de Calaf, sinó d’altres com el mateix turisme 

rural, que és una riquesa molt 
important que tenim a les nostres 
terres i que disposa d’uns serveis 
realment envejables i que pot es-
devenir en un futur, si es treballa 
conjuntament, una font important 
de recursos econòmics.

L’Alcalde de Calaf ens va ma-
nifestar que fins i tot, havia ofert 
destinar l’actual edifici del Consor-

ci d’Els Prats de Rei, com a seu de la Mancomunitat, en 
un gest generós des de Calaf, que l’honora.

aquest conflicte actual ens transporta 25 anys enrere 
quan per motius polítics, i com a contrapoder, va ser 
creat el Consorci de l’alta anoia, també, per dificultar 
la gestió de la Mancomunitat. 

Penso que és hora que diguem prou. Els recursos són 
limitats i els temps són difícils. La gent d’aquestes terres 
hem de treballar per una futura comarca que ens co-

ALTA 
SEGARRA 
O 
ALTA 
ANOIA

DES DE CALAF

“No té sentit mantenir 
dues institucions 

al mateix territori, com 
són la Mancomunitat 

i el Consorci”
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hesioni i que barri el pas d’una vegada a persones que 
es mouen només per interessos polítics. Tots plegats 
hem d’anar en una sola direcció i crec que el Consorci, 
que l’Alcalde de Calaf intenta tancar, no hauria d’haver 
nascut mai. Ara paguem les conseqüències d’una de-
cisió partidista completament equivocada.

Treballar per una nova comarca pot ser un objectiu 
comú de les persones i institucions d’aquestes terres. 
Molts dels municipis, que l’informe Roca indica que 
conformen l’Alta Segarra històrica, han decidit ja en 

els seus plens demanar la seva constitució. Ens toca 
doncs als habitants, ajudar i demanar que sigui votat 
en referèndum com més aviat millor, com es va fer al 
Moianès i al Lluçanès en els darrers anys.

Ens els propers números del Llobregós intentarem 
entrevistar els Alcaldes de les poblacions afectades per 
aquest informe Roca.

Bon estiu!
Jordi Mas

Àgora Alta Segarra S.B.C.

“Treballar per una nova comarca pot ser un objectiu comú”
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... de la Vall

E S C O L E S  D E L  L L O B R E G Ó S

Aquest any els nens de l’escola 
Sant Roc han celebrat el final de 
curs amb una gimcana que s’ha 
fet al poliesportiu, han tirat anelles, 
s’han passat gots plens d’aigua, han 
hagut de menjar filipinos amb les 
mans lligades a l’esquena... Vaja, 
tot de jocs amb l’única intenció que 
és divertissin. I com a final de festa, 
ens han vingut el Mingo i el David de 
l’ADF de Castellfollit, per explicar-
nos quina feina realitzen i ens han 
remullat per no passar calor. al final 
del matí, pares, mares, professors i 
alumnes hem menjat tots plegats el 
dinar que ens han portat els pares. 
Bones Vacances d’Estiu!!!

Festa de fi de curs a l’escola de Sanaüja

el final de curs a l’escola de 
Sanaüja va celebrar-se aquest 
any el 2 de juny d’una manera 
ben especial i refrescant, amb 
una festa de l’escuma que va fer 
gaudir de valent a nens i nenes 
al pati de l’escola, constituint un 
divertit preludi de les activitats 
de l’estiu, com la piscina lúdica 
municipal, que va obrir les seves 
portes el dia 16. 

Final de curs 
a Castellfollit
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E S C O L E S  D E L  L L O B R E G Ó S

L’ escola de Torà visita Vallferosa i Cellers

El dilluns 19 de juny els alumnes de 6è de 
l’Escola hem pogut anar a visitar la Torre de 
Vallferosa. Tot i la calor que ens ha fet, hem 
pogut gaudir molt de les explicacions que 
ens ha fet el Magí Coscollola.

Qui ha volgut, ha pogut pujar fins dalt 
de la Torre i després hem visitat l’església 
i el poble. Hem vist l’antic forn, la rectoria, 
el pou…

Voldríem agrair la coŀlaboració de l’ajun-
tament de Torà, ja que ens ha pagat el 
transport i agrair altra vegada al Magí per 
haver-nos fet de guia.

el dia 19 de juny, a les portes de finalitzar el curs, els alumnes de 
5è han anat, acompanyats del Fermí Manteca, a visitar el Monestir 
de Cellers, gràcies a la subvenció que anualment fa l’Ajuntament 
del nostre municipi, per patrocinar aquesta activitat que té com a 
objectiu conèixer el patrimoni que ens envolta.

Allí, el Fermí ens ha parlat de l’origen del monestir d’estil romànic 
ja que té tres absis i l’arc de l’entrada de mig punt amb capitells 
decorats. En aquest monestir s’hi van resguardar les despulles de 
dos soldats màrtirs provinents de Calahorra, Sant Celdoni i Sant 
Ermenter, actuals patrons d’aquest monestir.

El comte de Cardona, Ramon Folch, va venir a robar aquestes 
relíquies i el papa benet XIII el va excomunicar fins que les tornés. 

De fet només va tornar un fèmur i les que 
van quedar a Cardona es van cremar el 
1936. Aquesta relíquia va estar guardada 
en una masia fins que actualment es guar-
da a la rectoria de Torà a l’espera que la 
Generalitat vingui a restaurar l’arqueta on 
es guarden.

Aquest grup de 5è ha estat els primer de 
l’escola en poder veure de prop la relíquia 
d’un d’aquests sants, un fèmur que té un 
aspecte groguenc i antic.

Va ser una activitat de cloenda de curs 
fantàstica amb presència de certs esperits 
fantasmals.
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  ASSOCIACIÓ JOVES DE TORÀ                                    

LLOBREGÓS JOVE
CAMP DE 
TREBALL 

LOCAL A TORÀ!!

Durant dues setmanes, joves de 13 a 16 anys han 
fet de voluntaris a diverses entitats del poble. La 
primera setmana va ser el torn als que van donar 
suport a l’APACT amb la millora d’espais com el 
camí de l’aqüeducte. La segona setmana va estar 
dedicada als que tenien ganes de realitzar tasques 
socials a la residència amb Càritas i a la bibliopiscina.

En total hi han participat 21 nois i noies acompa-
nyats de dos monitors que són joves del poble i es 
coneixen l’entorn, i de la responsable de la bilbiopis-
cina i la tècnica de Càritas per les tasques socials.

El projecte, que està organitzat per l’Ajuntament 
-

ta amb una sortida conjunta a Portaventura com a 
agraïment als joves voluntaris. La sortida tindrà lloc 

el 6 de setembre amb altres participants de la co-
marca que també han fet tasques pel seu municipi.

És una activitat que mou força joves i també hi 
ha moltes entitats del poble implicades. L’any pas-
sat s’hi van sumar els bombers de Torà que també 
tenien la voluntat de participar-hi aquest any però 
va coincidir amb els dies de màxima emergència.

Les bones valoracions rebudes pels di-
versos implicats apunten a donar-hi conti-
nuïtat i pensar en la pròxima edició!

Us deixem amb algunes imatges del treball re-
alitzat! I a l'última foto el trosset del camí netejat, 
esperem que el gaudiu, sobretot, amb civisme 
deixant sempre la natura tal com la trobem!

MOLTES GRÀCIES DE PART DEL POBLE DE TORÀ! 
BONA FEINA!
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JA tenim la fm!
F M  d'aquest

any 2017. Des de l’Associació de 
Joves ja treballem per fer les acti-
vitats tradicionals i tenir una festa 
més entretinguda. És per això que
ben aviat tindreu informació al nostre
Facebook sobre els actes que orga-
nitzarem, entre ells com ja cada any 
el corre bars, la gimcana, la nit de
festa jove i alguna sorpresa; quina 

i l’1 de setembre! Ens veiem llavors!
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Entitats

Mireia Duran.- Com en els darrers tres anys, un grup 
de joves del municipi de Torà han participat en el camp 
de treball social que s’organitza juntament amb l’Ajun-
tament i el Consell Comarcal de la Segarra.

Aquest any, com que molts dels joves són repetidors 
i coneixen què és i què fa Càritas, ens hem centrat 
més en fer activitats a la residència amb la gent gran 
als quals els han donat suport en l’activitat de gimnàs-
tica, els han acompanyat al mercat i el que és més 
important els han escoltat i s’han sensibilitzat envers 
la seva vida, pensaments i emocions.

Un dels altres coŀlectius amb el que hem aprofundit 

en aquest camp de treball ha estat el de les malalties 
mentals. Han dialogat amb persones que pateixen o 
han petit una malaltia mental o amb persones que te-
nen el seu càrrec familiars amb aquesta problemàtica. 
Aquestes converses els han ajudat a apropar-se a la 
seva realitat i reflexionar sobre la seva responsabilitat 
social de no marginar-los i superar l’estigma social 
que pateixen

Esperem poder seguir oferint aquestes activitats 
de tipus social i volem agrair al grup de joves la seva 
participació i ganes d’acostar-se i coŀlaborar amb la 
nostra entitat.
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Ramon Torné.- Tal com s’informa en 
aquest mateix número del Llobregós, la 
setmana del 26 al 30 de juny es varen fer 
uns camps de treball a Torà amb la parti-
cipació de nois i noies de 13 a 16 anys del 
mateix poble. El promotor era l’Ajuntament 
i l’organització anava a càrrec de l’oficina 
Jove del Consell Comarcal que, com cada 
any, ens va oferir a l’APACT la possibilitat 
que coŀlaboressin amb nosaltres.

Varem proposar-los netejar el camí de 
l’aqüeducte dels frares. Amb l’ajuda de dos 
monitors de Torà, el Jordi Coletas i el Marc 
Pubill, els 16 participants que formaven el 
grup van treballar de valent per deixar el 
camí net d’herbes i deixalles.

El camí de l’aqüeducte deu el seu nom 
al fet que conduïa l’aigua al convent dels 
pares Franciscans. Segons Jaume Coberó 
en el llibre El convent de Sant Antoni de Pàdua, quan 
l’any 1704 els frares anaren a residir al convent, els 
fou cedida per l’Ajuntament de Torà l’aigua de la Font 
dels Pastors, avui Font de Can Porta. Els franciscans 
quan varen fer la captació i conducció de la seva aigua 
hagueren de realitzar un gran treball d’enginyeria, ja 
que per poder captar l’aigua fou precís fer-ho a una 
alçada superior, perquè el desnivell fes arribar l’aigua 
de manera natural fins al convent.

L’Ajuntament va posar com a condició “que s’hagi de 
deixar una ploma d’aigua allà on neix dita Font”, per 
tal que els vianants que hi passaven poguessin beure 
d’aquella aigua, així com per a poder-hi abeurar les 
cavalleries que anaven i venien de Solsona. Els frares 
disposaren d’aquestes aigües fins a la desamortitza-

L’aqüeducte dels frares

ció de Mendizàbal de l’any 1835, que els va obligar a 
abandonar el convent.

L’aqüeducte té 28 arcs de mig punt damunt dels quals 
hi havia les canals de pedra que conduïen l’aigua. Avui 
encara hi ha visibles algunes de les canals. 

El camí, que té uns 120 metres, també era conegut 
com el “camí dels tísics” (tuberculosi pulmonar), segura-
ment perquè els que patien d’aquesta malaltia, bastant 
estesa antigament, el feien sovint.

Actualment es pot fer una bonica caminada agafant 
el camí de l’aqüeducte darrera de cal Farguell fins a les 
escales que condueixen al dipòsit de l’aigua, baixar a 
la carretera de Solsona, i agafar el camí de l’Aigua que 
passa paraŀlel al riu fins a la Font de l’anglès, i tornar 
cap al poble pel camí dels horts de Merites.
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Agenda

H O R A R I 
D ’ A U T O B U S O S

Direcció Manresa
Dimarts - Dijous - Dissabte

Dilluns - Dijous - Divendres

Telèfons d’interès

BIOSCA 
AJUNTAMENT 973 473 241
CONSULTORI MÈDIC 973 473 528
ESCOLA 973 473 505
PARRÒQUIA 973 473 082

CALONGE 
AJUNTAMENT 938 680 409 
PARRÒQUIA 938 698 416

CASTELLFOLLIT
AJUNTAMENT 938 693 031
ESCOLA 938 693 011
PARRÒQUIA 973 473 082

IVORRA
AJUNTAMENT 973 524 036
LOCAL SOCIAL 973 524 100
PARRÒQUIA  973 473 082

MASSOTERES
AJUNTAMENT 973 551 426
CONSULTORI MÈDIC 973 551 226
PARRÒQUIA 973 473 082
TEL. PÚBLIC 973 550 439

LA MOLSOSA
AJUNTAMENT 973 296 090
PRADES TEL. PÚBLIC 973 473 037
PARRÒQUIA 973 473 010

PINÓS - ARDÈVOL
AJUNTAMENT 973 473 292
CENTRE CULTURAL 678 691 539
ESCOLA 973 473 463
PARRÒQUIA 973 473 010

SANAÜJA
AJUNTAMENT 973 476 008
CONSULTORI MÈDIC  973 476 066
ESCOLA 973 476 136
FARMÀCIA 973 476 109
GRALLERS-DIABLES 973 476 163
PARRÒQUIA 973 476 079

TORÀ
AJUNTAMENT  973 473 028
BOMBERS 973 473 380
 973 473 496
CONSULTORI 973 473 333
ESCOLA  973 473 204
FARMÀCIA  973 473 220
PARRÒQUIA  973 473 082

VICFRED
AJUNTAMENT 973 550 586
PARRÒQUIA 973 473 082

Horaris Preu 
anada

Anar/
Tornar

ANDORRA 5:50 15:50 28,25 50,85
SANAÜJA 7:44 17:51 16,75 30,20
BIOSCA 7:51 17:58 15,90 28,70
TORÀ 7:56 18:02 15,20 27,45
CASTELLFOLLIT 8:02 18:08 14,70 26,50
CALAF 8:14 18:20 13,15 23,70
BARCELONA 9:45 20:00

   * Preus fins a barcelona (nord)

Direcció Barcelona

Horaris Preu 
anada

Anar/
Tornar

BARCELONA 7:30 15:50
CALAF 9:01 16:31 13.15 23,70
CASTELLFOLLIT 9:13 16:43 14,70 26,50
TORÀ 9:19 16:49 15,20 27,45
BIOSCA 9:24 16:54 15,90 28,70
SANAÜJA 9:31 17:01 16,50 29,90
ANDORRA 11:40 19:15 28,25 50,85

   * Preus des de Barcelona (Nord)

Direcció Andorra

Horaris
sort. arrib.

Preu 
anada

Anar/
Tornar

TORÀ 
 A MANRESA

07:59
09:00 6,95 12,55

MANRESA
 A TORÀ

12:30
13:31 6,95 12,55

Direcció Lleida

Horaris
sort. arrib.

Preu 
anada

Anar/
Tornar

BIOSCA 
 A LLEIDA

07:06
08:35 11,50 23,00

LLEIDA
 A BIOSCA

13:00
14:29 11,50 23,00
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Podologia

podologiatora@gmail.com

sandàlIes “FlIP-FloP”

Ens trobem a l’estiu i cal que un cop més fem l’exercici 
de reflexionar si utilitzem el millor calçat.

Fem una aturada a les famoses sandàlies de dit, 
conegudes com les “flip-flop”, ja que és un calçat que 
veiem pels carrers com si fossin un complement perfec-
te per tota aquesta temporada, però no és així. Malgrat 
aparentar ser còmodes i pràctiques s’ha de limitar el 
seu ús i utilitzar-les solament a la platja, la piscina i 
les dutxes públiques (per evitar infeccions per fongs, 
berrugues, etc.).

 Aquest tipus de calçat no és adequat per fer curtes 
o llargues caminades, ja que al generar les passes 
més curtes, el peu s’arrossega, el turmell genera un 
moviment amb molta més força i els dits es posicionen 
amb garra per voler-se subjectar a les xancletes.

A més a més, al no dur el peu subjecte, genera 
desequilibris, per la qual cosa augmenta el risc de 
caigudes i esquinços.

Una altra lesió molt habitual és la ferida entre el 
primer dit i el segon a causa del fregament de la tira, 
que serveix per a subjectar. Si la ferida no es cura 
bé i seguim utilitzant la xancleta podem generar una 
infecció.

I per acabar, hem de parlar de les contraindicacions 
que poden generar les sandàlies per un mal ús, esti-
rament de la fàscia plantar causant inflamació, dolor, 
protuberància i cansament.

Resumint, fem un bon ús de les sandàlies, ja que no-
més tenim dos peus per tota la vida i s’han de cuidar.

Gisela Rosell Lavaquiol 
(Graduada en Podologia)

Jordi Leiva Andrade 
(Graduat en Podologia i Diplomat en Fisioteràpia)

podologiatora@gmail.com

Per còmodes que semblin, 
se n’ha de limitar el seu ús
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Pedagogia

Plaça de la Plana, 2 Baixos · 25210 Guissona · Tel. 666 732 422
www. uncopdema.cat

www.facebook.com/uncopdemaguissona 

L’ÈXIT D’UNA BONA FORMACIÓ 

ESTÀ GARANTIDA QUAN EL TEU 

FILL S’HO PASSA BÉ APRENENT

un cop de mà
suport pedagògic

•  ESTIMULEM ELS BONS 
HÀBITS D’ESTUDI

•  ADAPTEM LES TÈCNIQUES 
D’ESTUDI AL TARANNÀ 
DEL TEU FILL/A

•  TREBALLEM ELS 
CONTINGUTS DE PRIMÀRIA 
I ESO INDIVIDUALMENT

•  PERSONALITZEM 
EL MATERIAL QUE NECESSITA 
EL TEU FILL/A

•  APLIQUEM TÈCNIQUES PER 
REFORÇAR L’ATENCIÓ I LA 
CONCENTRACIÓ

TENIR UN GERMANET

Ja fa dies que saps que estàs em-
barassada i vols cridar-ho als quatre 
vents i sobretot ho vols fer saber al teu 
primogènit.

el teu fill gran ja té més de dos anys i 
tens moltes ganes de comunicar-li que 
tindrà un germanet, però no saps ni 
quan, ni com, ni en quin moment fer-ho. 
T’has imaginat la situació un munt de 
vegades i ja va essent hora de passar 
a l’acció. 

Normalment les situacions en les que 
hi ha moltes emocions implicades val 
més deixar-les en mans de “l’atzar”, és a 
dir, deixa’t portar per la intuïció de mare 
i el moment per anunciar-li la notícia 
vindrà sense pensar.

Quan ja tinguis totes les proves fetes 
i la “certesa” que tot va bé, digues-li que 
estàs embarassada i que ell/ella tindrà 
un germanet o una germaneta. 

d’entrada, no li preguntis si se l’estimarà, si li fa iŀlusió, 
si se’n cuidarà, si jugaran junts... Deixa un silenci i espera 
que aflorin les emocions, les preguntes, els dubtes que 
potser no havia gosat a preguntar i que ara, amb la nova 
situació, es manifesten buscant respostes. 

Dóna-li les respostes justes, les que pot entendre per 
la seva edat. 

Si no et demostra cap emoció, no posis pressió. Actua 
amb naturalitat i acompanya’l, encara falten molts dies 
perquè neixi, hi ha temps per anar acceptant situacions 
noves que demanen adaptar-se i compartir. Potser no t’ha 
demanat mai un germanet i l’està esperant amb candeletes. 
Potser tu i el teu entorn heu pensat (en veu alta) que no vol 
cap germà perquè amb els altres nens no “sap” compartir 
o quan hi ha hagut un altre bebè a prop ha tingut “fred de 
peus”. això no és motiu suficient per pensar que no vol 
un germanet. 

el teu fill té molts recursos per sobreposar-se a les situa-
cions de vida, tant abans de saber que tindrà un germanet 
com després de néixer.

la decisió de tenir un fill és teva i ara és l’hora de com-
partir-la i de gaudir-ne amb els que més estimes. 

Montse Miquel Andreu
Padagoga, núm. col. 969

www.uncopdema.cat
www.facebook.com/uncopdemaguissona
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Opinions

Ja és ben curiós que els que ens parlen de iŀlegalitats enfront del 
referèndum d’octubre, no s’adonin que el que volem fer és restablir la 
legalitat democràtica, almenys a Catalunya, que va ser trencada pel 
cop d’estat del general Franco el 18 de juliol de 1936. dita iŀlegalitat, 
s’ha mantingut fins al moment present, ja que el Generalísimo, que 
va establir el seu regim dictatorial durant 40 anys, va poder morir 
al seu llit i a Espanya mai es va produir el trencament amb el règim 
dictatorial del passat, ans al contrari, es va produir una transició light 
pactada, de tal forma que la Constitución actual va ser redactada 
per uns ponents sempre vigilats pels militars franquistes. Tampoc es 
va empresonar cap militar ni civil afecte al règim de la dictadura i a 
més a més, els fills dels mateixos colpistes van poder mantenir-se 
a la política, això sí, posant-se la capa de demòcrates.

En resum: el règim colpista contra la República del 18 de juliol de 
1936 està encara vigent avui en dia a Espanya. Per això a Catalunya 
volem restablir la legalitat democràtica en forma de república i volem 
fer el referèndum per decidir el nostre futur. al final, si ens ho mirem 
bé, els colpistes del 36 es van aixecar contra la República legalment 
establerta. Nosaltres, els catalans i catalanes, mitjançant el referèn-
dum i amb l’ajuda de la majoria del Parlament, la restablirem.

Res. Només efectuarà moviments a nivell local, imputacions, de-
núncies, etc. No pot fer res més per molt que existeixin els articles 
155 i 8 de la Constitució. 

El Govern de la Generalitat deixarà molt clar que, si no es pot celebrar 
el Referèndum, automàticament decretarà la declaració unilateral 
d’independència (DUI).

Una DUI, encara que existeixi la Constitución que la prohibeix, i 
amb una majoria parlamentària com la que tenim al Parlament, no 
contravé la legislació internacional segons el Tribunal Internacional 
de l’Haia (22/07/10) tal com reconeix l’ONU.

Però una DUI suposaria que Espanya perdria el 20% del PIB i 
incorporaria al seu deute actual tot el FLA de Catalunya (que és de 
titularitat espanyola) i això els posaria amb un deute del 130% del nou 
PIB espanyol, o el que és el mateix, en situació de rescat no assistit 
(perquè ni la UE podria rescatar Espanya) per 300.000 milions d’euros, 
que és com si diguéssim, la ruïna de Espanya per tres generacions.

QUÈ VOLEU SABER?

Què pot fer Espanya per 
impedir el referèndum?

I què passarà després 
del Referèndum? 
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La UE no farà declaracions perquè contravindria l’article 
4 del Tractat, on diu que no es pot entrar en un con-
flicte intern d’un estat membre. en tot cas, només ho 
podria fer a favor d’Espanya, evidentment a pressions 
d’aquesta. Però això passarà fins que surti el sÍ en el 
referèndum.

Quan surti el Sí en el referèndum, el missatge del 
Govern de la Generalitat serà anunciar un termini de 
negociació amb Espanya i amb la DUI com a colofó en 
el cas que no hi hagi pacte. En aquest cas, sí que inter-
vindrà la UE perquè la DUI suposaria un dany econòmic 
a la zona euro (no solament a Espanya), per la qual 
cosa es permetria actuar a pesar de l’art. 4.

Com hem dit abans, queda clar que la independència 
serà pactada. A Espanya, amb la independència o sense, 
la desaparició de les cobertures socials serà progressiva 
i evident, al mateix temps que hi haurà una gran pujada 
d’impostos que, de moment, la van amagant tant l’Exe-
cutiu espanyol com el FMI, però que està prevista.

Amb una Catalunya independent, els catalans estem 
en condicions de mantenir les cobertures socials, i no 
només això, el nou estat creixerà fins al punt que els 

espanyols vindran a Catalunya per obtenir les cober-
tures socials que a Espanya els hi seran negades per 
manca de recursos.

També amb el pacte i la bona entesa, s’aconsegui-
rà evitar el risc del rescat d’Espanya. Catalunya pot 
assumir la seva part del deute que retornaria en un 
termini curt, mentre que Espanya el podria retornar 
a llarg termini. Això donaria a Espanya un coixí de 
respir suficient per no tenir de ser rescatada i al mateix 
temps realitzar els importants canvis estructurals que 
necessitarà el país.

ara toca doncs pensar amb el cap i pels fills. no hi 
haurà segona oportunitat. O conservem les cobertures 
socials aconseguides amb els anys o anem de cap al 
precipici junt amb Espanya.

El vot del Sí al Referèndum implica estimar Catalu-
nya, estimar els catalans i els nostres descendents. I 
això, tant va pels catalans d’origen com pels catalans 
d’adopció.

Quico Perdigó

I què farà la UE?

Quina opció és la millor 
per a tots, el sí o el no? 

Nota.- Igual que feien a l’Edat Mitjana (etapa gens 
democràtica) quan assetjaven una població i impedi-
en l’entrada de subministraments, sembla que el que 
pretén l’Estat en contra de Catalunya és tallar-li el 
finançament (fet amb els nostres diners!). la solució és 
ben senzilla: si Espanya no paga, Catalunya tampoc. 
d’això se’n diu “tancament de caixes”.
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LLOBREGÓS INFORMATIU no és fa responsable ni subscriu 
necessàriament les opinions expressades pels autors dels articles publicats

La Talaia

La temàtica d’aquest 
llibre1, escrit pel Benet 
Iñigo Martí, em va com 
anell al dit ja que és 
un relat entre la fic-
ció i la realitat d’unes 
vides lligades al món 
dels castellers i als 
valors que se’n des-
prenen. La gent que 
forma part d’una colla 
castellera estan acos-
tumats a lluitar, a fer 
sacrificis, a fer pinya, a 
anar tots a l’una per tal 
d’aconseguir carregar 
i descarregar grans 
estructures humanes. L’objectiu de la gent del grup 
casteller és arribar ben amunt mirant de no fer llenya 
tot superant totes les dificultats que es troben pel camí. 
I a més a més, si cauen no es conformen en llepar-se 
les ferides sinó que amunt i a tornar-ho a intentar fins 
a aconseguir-ho.

Per això m’he fet meu l’eslògan i el títol d’aquest llibre, 
ja que ara es l’hora de posar tota la carn a la graella per 
tal d’assolir d’una vegada per totes la tan somiada in-
dependència de Catalunya. Ara va de debò i ho sabem, 
per tant hem de batallar, fer sacrificis i anar tots units, 
com fan els castellers, amb la finalitat d’arribar com 
més lluny possible per tal d’obtenir els nostres objectius 
com a nació catalana lliure i sobirana. No hi ha camí 
de tornada i menys desprès d’haver arribat fins aquí, 
per això o hi posem pit i collons, o no anirem enlloc ni 
ens en sortirem. Ara ja tenim el full de ruta marcat cap 
al referèndum unilateral i això implica que si tothom no 
fem pinya (i quan dic tothom vull dir tothom: governants, 
partits polítics, ajuntaments, associacions de tota mena, 
entitats etc.), no arribarem a l’objectiu que tenim entre 
mans. Per aquest motiu fa bé, el que no tingui clares 
les coses, d’apartar-se deixant pas als que sí volen tirar 
endavant. Tenim l’1 d’octubre a tocar i això vol dir que 
ara ja hem d’anar a totes fins al final. Gas a fons i pas 
lleuger. I és que ara no la podem cagar de cap de les 
maneres i per aquest motiu hem d’agafar el bou per 
les banyes i anar a totes i tothom, fins a aconseguir 

l’objectiu marcat des 
d’un principi. 

Què pot passar d’ara 
endavant, em pregun-
to. Doncs la resposta 
és clara i concisa, o 
hi ha referèndum amb 
tots els ets i uts o la 
resta d’Espanya se’ns 
menjaran amb patates. 
Per aquesta raó i ara 
més que mai, res de 
mitges tintes, ni dubtes, 
ni pors, ni pantalons 
baixats, perquè ens la 
clavaran (i perdoneu 
l’expressió tan esca-

tològica) per tots costats un munt d’espanyols que en 
tenen moltes ganes de fer-ho com bé sabeu. O sigui 
que els que creiem honestament que el poble català 
ha agafat el camí correcte cap a un futur millor i més 
pròsper, no ens queda altra que fer pinya per tal d’as-
solir, en un futur proper, la independència somiada per 
molta gent del nostre país.

Jo ho veig d’aquesta guisa encara que toco moltíssim 
de peus a terra com bé sabeu els que em coneixeu, i 
dic això perquè no sé que carai acabarà passant d’aquí 
al dia del referèndum, ni què ens tenen preparat per 
fotre’ns des d’Espanya. Em temo que, d’ara en endavant 
i fins arribar al mes d’octubre, ens esperen un mesos 
amb molt soroll mediàtic des de l’Estat espanyol. Però 
nosaltres ni cas i a lo nostre. Hem d’esperar doncs futurs 
esdeveniments amb la consciència tranquiŀla de què 
hem fet bé la feina i, tornant al símil del món casteller, 
que el nostre enxaneta pugi fins dalt de tot del nostre 
castell i faci l’aleta com cal i com es mereix el nostre 
bonic país, deixant constància, d’una punyetera vegada, 
que per fi Catalunya ha aconseguit poder volar sola. 
Que així sigui i que tots nosaltres ho puguem veure.

Josep Verdés

PIT I AMUNT!

1“Pit i amunt!”, Benet Iñigo Martí 
Editorial Columna Edicions, 2017
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No em feu cas

Ara que ve l’època de fer el turista massiu, recorrent 
el centre de les grans ciutats, algú dirà que totes són 
iguals. Es recrearà en què arreu veiem les mateixes 
botigues Zara, que a qualsevol Starbucks del món 
podem prendre cafès idèntics o emprovar-nos unes sa-
bates Camper com les que es venen aquí. A la vista de 
tot això, es pot caure en la 
temptació del desassossec 
i fins i tot arribar a pensar 
que la globalització ja ha 
acabat amb la identitat de 
les ciutats, amb el caràcter 
genuí de cada lloc per on 
passa. Sovint, per sort, la 
realitat ens desmenteix 
aquestes idees i també ens 
fa reconèixer tossudament 
que la geografia, la història 
i la cultura ancentral no s’ai-
gualeixen tan fàcilment.

Tot això ho penso de 
tornada d’un viatge al Japó, 
on he pogut comprovar 
fins a quin punt les seves 
ciutats són diferents de les 
nostres. L’esquema urbà de 
les poblacions nipones va 
ser importada fa segles de 
l’urbanisme xinès i es com-
pon d’una graella de carrers 
ortogonals sense un centre principal ben definit. allà no 
tenen un equivalent a la “plaça major” amb l’ajuntament 
i l’església, sinó que més aviat viuen en ciutats multi-
polars, on alguns barris dispersos són petits centres 
especialitzats. Per exemple, et pots trobar una zona de 
gratacels, amb viaductes ferroviaris, que a la vegada se 
solapen amb passareŀles peatonals elevades, mentre 
que les plantes baixes són sobretot ocupades pels vehi-
cles. Pensem, però, que aquest només és un fragment 
de la metròpoli, que segurament no té res a veure amb 
el tros de ciutat del costat: és possible que la bogeria 
dels gratacels limiti amb un barri tranquil, tradicional, 
compost de construccions d’una o dues plantes. En 
diuen “ciutat mosaic” perquè cada part d’aquesta pot 
no tenir relació amb l’adjacent.

Tornant cap aquí, si ens situem al Llobregós, hem de 
reconèixer que, en general, encara ens queda molt per 
millorar en l’ordre de l’espai públic. El caos en l’apar-
cament en la majoria dels nostres pobles és evident o, 
per exemple a Torà, la presència de caques de gos al 

carrer. Per què alguns propietaris de gossos, que no 
tiren papers ni plàstics al terra, deixen la femta del seu 
gos sobre les voreres? Aquesta deixadesa, que va per 
barris, contrasta amb l’elevat grau de neteja i precisió 
del Japó. A la societat nipona, la sensació és que la 
necessitat de l’ordre i la higiene emana de la mateixa 

cultura oriental, on la coŀlectivitat i el respecte a l’altre és 
un pilar social. Això fa que, allà que no hi ha papereres 
a l’espai públic –només a estacions de tren i algunes 
botigues de queviures– no trobis ni un paper al terra, 
tot súmmament impoŀlut. I en un país on fins i tot hi ha 
botigues de roba i cotxets per a gossos, no veuràs ni 
una sola caca –ni canina ni humana– al carrer.

L’anècdota, si es produeix en diferents àmbits i re-
petides vegades, pot elevar-se a categoria. Pot fer-nos 
veure que la tecnologia en particular i la modernitat en 
general, com a cosa abstracta, a vegades pot igualar-
nos: la imatge d’algú caminant i contestant Whatsapps 
passa aquí i a l’Àsia, però encara no té prou força com 
per evitar que el món sigui un tot homogeni. I és preci-
sament gràcies a aquesta diferència que se’ns obre un 
gran camp per aprendre en cada viatge. Ara que molts 
jugaran a ser turistes, vagin on vagin, els animo a apro-
fitar el meravellós terreny de joc.

Roger Besora
roger.besora@gmail.com

CRÒNICA 
DES DEL JAPÓ
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AGERMANAMENT 

El dia 29 de juny, festivitat de Sant Pere, una bona 
representació de Torà es va desplaçar a la Vall de 
Núria per celebrar la tradicional festa de l’inici de 
les pastures d’estiu. Era quan els pastors arribaven 
després de passar l’hivern a la vall del Llobregós i 
fer una llarga transhumància; havien deixat l’hivern 
enrere i havien deixat la devoció a Sant Gil al turó 
on s’assenta actualment la parròquia de Torà.

Unes 40 persones van ser rebudes a Queralbs 
-el municipi agermanat amb Torà- per la seva 
alcaldessa Imma Constans que els va fer una 
visita guiada pel poble, per la magnífica església 
romànica de Sant Jaume, per les dependències 
de l’ajuntament... i els tenia preparat al local social 
municipal un abundant esmorzar que van compartir 
amb l’amabilitat i hospitalitat que caracteritza els 
pobles de muntanya.

Més tard, amb el tren cremallera i acompanyats 
per l’Alcaldessa i varis regidors de l’Ajuntament, van 
arribar al Santuari de la Mare de Déu de Núria, on 
van assistir a la missa solemne de Sant Pere i a la 
processó posterior fins al llac. allà el rector, Joan 
Parera, va beneir les pastures i també les farinetes 
de Sant Gil, una crema de verdures en recordança 
del menjar que cada dia el sant anacoreta compartia 
amb els pastors.

Després del dinar i visitar els voltants del santuari, 
el cremallera els va deixar una altra vegada a Que-
ralbs on esperava l’autocar de retorn a Torà.

L’inici de les pastures d’estiu, agermanats amb Queralbs
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AMB LA VALL 
DE NÚRIA

El divendres dia 1 de setembre la Vall de 
Núria celebrarà la tradicional diada que 
commemora l’estada de Sant Gil a la vall. 
Les celebracions de Sant Gil començaran 
dijous, 31 d’agost, amb la processó de torxes 
i el ball de nit, que se celebrarà amb foc de 
camp i rom cremat per a tothom. L’endemà, 
diada de Sant Gil, a les 9.00 hores hi haurà 
un esmorzar popular amb coca i fuet davant 
de l’ermita de Sant Gil. Tot seguit es farà 
un cercavila amb xanques i una ballada de 
sardanes. A les 12.00 hores se celebrarà la 
tradicional Missa, solemnitzada per la Coral 
Santa Maria de Ribes de Freser (Ripollès). 
Els actes també inclouran la tradicional 
ofrena dels pastors, la processó a l’Ermita de 
Sant Gil i una exhibició de gossos d’atura.

Sant Gil és el patró dels pastors del Piri-
neu i iniciador de la devoció al segle VIII de 
l’actual Patrona de la Diòcesi d’Urgell, la Mare de Déu 
de Núria. És per això que els pastors celebren la seva 
festa al Santuari. Durant la diada, ofereixen a la Mare 
de Déu productes del bestiar com la llana, els formatges 
o la mantega de llet d’ovella. Antigament se celebrava 
la missa del bestiar. Els pastors baixaven els seus 

Festa de Sant Gil a Núria

ramats a la Vall de Núria perquè romanguessin davant 
del santuari. Començava amb una processó, presidida 
per imatges de Sant Gil i de la Mare de Déu que sortia 
de l’església. es coŀlocaven les imatges damunt d’un 
munt de pedres a manera d’altar enmig de la vall on el 
sacerdot celebrava la missa.

La imatge de la Mare de Déu de Núria davant l’ermita de Sant Gil
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LLIBRES 
   RECOMANATS...

Lectura

Dani Vidal.- Després 
d’uns anys de la pu-
blicació de “L’home de 
la maleta”, guardonat 
amb el Premi Sant 
Jordi, l’escriptor Ra-
mon Solsona canvia 
de registre i exceŀleix 
amb un gran llibre am-

bientat a la vall de Cardós l’any 1965.
en aquella època la fins llavors tranquiŀ-

la vall pirinenca es va transformar amb 
les obres de les centrals hidroelèctriques, 
que van suposar l’arribada d’un gran 
contingent de treballadors andalusos i 
extremenys. L’any 1965 un total de 2.500 
persones treballaven en la construcció de 
galeries subterrànies a les muntanyes per 
fer arribar l’aigua dels llacs a les centrals 
hidroelèctriques com la de Tavascan.

Ramon Solsona detalla els canvis que 

les obres van propiciar a la vall de Car-
dós i també retrata els personatges que 
van marcar aquella època: enginyers, 
miners, contrabandistes, guàrdies civils, 
capellans... S’aproxima al documental 
literari o a una crònica dels fets en format 
de noveŀla. 

la noveŀla reuneix tots els ingredients: 
un crim, investigacions, intriga, crònica pe-
riodística, una història d’amor passional... 
que l’autor presenta com un trencaclosques 
amb diferents peces que el mateix lector va 
encaixant fins al desenllaç final.

Ens trobem davant d’un altre llibre 
exceŀlent ambientat al Pallars, a l’alçada 
d’altres grans noveŀles com Les veus del 
Pamano (2004) de Jaume Cabré (Llobre-
gós Informatiu núm. 28, febrer 2008) i Dos 
taüts negres i dos de blancs (2013) de 
Pep Coll (Llobregós Informatiu núm. 66, 
agost 2014).

Ramon Solsona
Allò que va passar a Cardós (2006)
Edicions Proa
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La Torre de 
Vallferosa
UNA JOIA MEDIEVAL PER DESCOBRIR

Ajuntament de Torà

Com arribar-hi
GPS: 41º 51’42,2” N - 1º 26´43,1” E

Carretera LV-3005a (Torà-Solsona). Al km 9 es 
troba el trencall. S’ha de baixar pel camí du-
rant 1 km aproximadament. Fàcil però amb fort 
pendent. 

ATENCIÓ: l’accés amb vehicle és obert úni-
cament els dies de les visites amb acompa-
nyament i es tanca a les 14h.

Per saber-ne més
www.tora.cat 
www.amicstorrevallferosa.cat 
www.apactora.org

Associació del Patrimoni 
Artístic i Cultural de Torà

Associació Amics de la
Torre de Vallferosa

GRÀCIES PER RESPECTAR 
L’ENTORN

Visites
a l’interior de la torre, l’església i el poble, 
acompanyats per voluntaris

HORARI 
Diumenges a les 11h i a les 12:30h
*març, abril, octubre i novembre: 
1er i 3er diumenge

*maig, juny, juliol, agost i setembre: 
cada diumenge 

*visites per a grups: consultar 

PREU
Adults: 3,00 €
Menors fins a 12 anys: gratuït
Grups (+20): 60,00 € 

INFORMACIÓ I RESERVES
Ajuntament de Torà 
Tel. 973 473 028
www.tora.cat

RECOMANACIONS: 
Portar calçat còmode i beguda

Cal Jaumet (Torà) 973 473 077 
www.hostaljaumet.com

Gòtic de Torà (Torà) 973 473 538 
www.goticdetora.com

Trèvol (Torà) 973 473 810

Can Solé Xic (Claret) 973 296 008 
www.calmiramunt.com

Cal Gou (Sant Serni) 973 473 405 
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“Si hagués 
observat 
totes les 
regles, 

mai 
hagués 
arribat 

a cap lloc.” 

Marilyn 

Monroe
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Maria Morros.- Al llarg dels anys ha estat freqüent que algunes mestresses de Castellfollit procedissin del veí 
poble de Torà. Aquest és el cas de la Rosa que, en fa cinquanta va traslladar-se de cal Xut de Torà a cal Dè 
de Castellfollit en casar-se amb el Josep. Van formar una família i van tenir dos fills, en Marceŀlí i la laura. 
Els seus dos néts, en Xavier i la Cristina, li demanen que els hi expliqui coses de quan era jove, li agrada 

explicar-los alguna anècdota de quan amb catorze anys treballava a 
la fàbrica tèxtil de Torà. Recorda que li agradava jugar a saltar a corda 
amb les amigues durant les estones de descans.

La Rosa és una persona casolana i generosa i li agrada estar molt 
per la família.

la seva gran afició són les flors. durant tot l’hivern cuida les seves 
plantes amb molt d’afecte, i així que arriben els primers dies de pri-
mavera, ja treu les torretes al balcó perquè donin vida i color al carrer 
de la Verge del Roser.

la seva altra afició és mirar els programes de cuina que fan a la 
televisió, tot i que reconeix no haver fet mai cap recepta de les que 
ha vist. Ella prefereix cuinar els plats de tradició familiar que ha après 
de petita com el que avui ens presenta.

La nostra cuina

LA CUINA
DEL LLOBREGÓS

A la vigília, posem el lligat en una 
cassola amb l’oli, els tomàquets i 
la ceba partida per la meitat i ho 
deixem coure a foc lent (2h apro-
ximadament). Quan està ros el 
traiem del foc i el deixem refredar. 
Tot seguit, el posem a la nevera per 
l’endemà tallar-lo a talls.

El dia següent fregim els rove-
llons en una paella i després els 
posem en una cassola. A damunt 
hi posem els talls del rodó. Hi 
afegim el brou fins que tapi el tall 
i també la picada que haurem fet 
amb l’all, el julivert i les ametlles. 

Amb el tomàquet i la ceba que 
hem fet servir per coure el lligat 
en fem una altra picada que també 
posarem a la cassola. Una vegada 
hi hem posat tots els ingredients 
deixem que bulli una mica sense 
remenar-ho perquè al posar-hi els 
talls ja cuits si ho remenéssim se’ns 
podrien trencar. El que podem fer 
és sacsejar una mica la cassola i 
així ja ens queda remenat.

I apa! Ja el tenim a punt per 
fer un bon dinar. Espero que us 
agradi.

bon profit!!!

Rosa Santamaria Farrés, de cal Dè 
Castellfollit de Riubregós

RODÓ DE XAI
Ingredients
- Una espatlla de xai lligada (amb sal i pebre segons el gust)
- 2 o 3 tomàquets
- 1 ceba
- Oli d’oliva
- Brou
- Bolets: rovellons i/o llenegues
- Picada d’all, julivert i ametlles

Elaboració
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El monòleg és cosa de dos

ELS LAVABOS PÚBLICS 
dir “lavabos públics” és lo mateix 
que dir “no arribo a casa”. Qui no 
s’ha trobat mai, menjant en algun 
restaurant o comprant en un centre 
comercial, amb la necessitat urgent 
de visitar el senyor “roca”? Hi ha 
gent que per ells, les lletres WC, 
signifiquen: Wonderfull, Cagaré!

A mi, però, em fa cosa anar a fer 
les meves necessitats als lavabos 
públics. digueu-me finolis. sí, és 
que són llocs molt estranys, acos-
tumen a estar bruts, a fer pudor, i a 
no haver-hi mai paper de vàter. Tens 
més possibilitats que el Gobierno 
ens deixi fer el referèndum, que de trobar un rotlle de 
paper de vàter en uns lavabos públics. 

A vegades, però, no tens cap més remei, i la femta i la 
desesperació t’empenyen (sobretot la femta) a anar-hi. 
Primer de tot, els has de localitzar. Sovint estan al fons 
del local i a la dreta. Jo tinc un amic que és dislèxic i 
va anar al fons del restaurant i a l’esquerra. Va cagar 
dins una olla a la cuina. Quan va tornar va dir “Quins 
lavabos més estranys, hi havia paper”. 

Seguidament, has d’endevinar a quin lavabo anar: 
al de dones o al d’homes. I dic endevinar perquè a 
vegades no ens ho posen fàcil, malgrat tenir clara la 
sexualitat d’un mateix, trobar la porta correcta. Que 
sembla que estiguis jugant al 1,2,3 responda otra vez: 
“¿Detrás de qué puerta se encuentra el magnifico e 
increible W.C de porcelana, limpio y preparado para 
su asqueroso uso? L’altre dia vaig haver d’anar a un 
lavabo públic i el vaig localitzar al fons a la dreta. Fins 
aquí normal. De sobte, vaig veure dues portes diferents, 
on hi havien enganxats uns símbols raros. Li vaig pre-
guntar a un home que passava per allà: “Escolti, sap 
quin és el lavabo d’homes?”. I el llest em diu: “sí, és 
el que té el símbol del gènere masculí”. Vaig pensar: 
“Gènere masculí? No veig pas cap dibuix d’un penis, ni 
tampoc la fotografia de bertín osborne...”. Total, que el 
tio va veure que no en tenia ni idea i em va començar a 
explicar l’origen històric d’aquells símbols: “El signes de 
gènere van ser utilitzats per primer cop l’any 1751, per 
Carl von linné....”. la situació era còmica: Jo cagant-me 
molt fort, no sabia a quin lavabo entrar i un tio fotent-me 
un rotllo sobre els orígens d’uns símbols que no havia 
vist mai. al final li vaig dir: “Perdona, però parlant de 
símbols, en breu en faré un, i l’origen ja te’l dic jo: la 
paella de la meva sogra”. Jo no entenc perquè no poden 
posar dos cartells, en el qual, un hi digui “HoMes” i 
l’altre “dones”. d’aquesta manera ningú tindria cap 
problema de comprensió. Bé, tothom menys la Carme 

de Mairena. El primer que veus 
quan entres són aquells urinaris 
verticals per a homes. Jo els tro-
bo massa poc íntims. Tant, que si 
hi ha un tio al meu costat pixant, 
se’m talla el pipí. Clar, tu estàs 
pixant tan tranquil i de cop, arriba 
un tio, es descorda el cinturó, se 
la treu, es posa a pixar, i et va 
mirant de reüll. Jo estic tan tens 
que si em posessin una bombeta 
al cul, l’encendria. 

Ara bé, entrar als vàters també 
pot ser tot una aventura. No et 
pots tancar mai. Jo conec tios 

que aguanten la porta amb una mà, s’eixuguen el 
cul amb l’altra, i juguen al Candy Crash amb el mòbil 
alhora. A tot això, fan força amb les cames perquè el 
cul no els hi toqui a la tassa. L’altre dia li vaig dir a un 
amic “Carai, quines cames més fortes que tens, això sí 
que són quàdriceps! Com t’ho fas?” I em va dir: “cago 
molt a fora de casa”. a més, us heu fixat que les portes 
dels vàters mai arriben al terra? Queda un espai, en el 
qual, si abaixes el cap, veus dos peus i uns calçotets 
abaixats. Bé, si es tracta de lavabos de discoteca, enlloc 
de dos peus, n’hi veus quatre, on els calçotets sempre 
van acompanyats d’unes calces. 

El cas és que en aquests vàters tampoc tens tran-
quiŀlitat. diuen que cagar és un acte íntim. Íntim sí, 
menys quan ho fas en un lavabo públic. Els sorolls de 
pets d’altri com “puf, puf”, les respiracions d’esforç d’altri 
com “aarrh, arrhh” i el contacte amb l’aigua d’altri com 
“xof, xof” esdevenen la banda sonora d’un espectacle 
de merda. 

després, un cop et trobes allà assentat, et fixes en 
les frases que hi ha escrites a les portes: “Soy tu padre, 
que la fuerza te acompañe”, “el pet és el crit de llibertat 
de la merda oprimida”, “la unió fa la força: caguem tots 
junts!”. Vistos aquests escrits em veig amb força per 
fer la següent afirmació: els vàters públics són l’origen 
de Twitter. Per acabar, m’agradaria enviar un missatge 
als fabricants d’assecadors de mans: Estimats Senyors 
fabricants d’assecadors de mans, podríeu fabricar, si 
us plau, assecadors que posant-hi la mà, generés aire 
durant més de 20 segons, per tal de sortir dels lavabos 
públics amb les mans netes i seques? Moltes gràcies. 
Salutacions (gest de moure la mà per assecar-la)

En conclusió, us donaré un humil consell: Quan sortiu 
de casa, millor que aneu pixats i cagats. Tot sigui per 
no entrar a un lavabo públic.

Sergi Torrescasana
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Passatemps

SUDOkU

El SUdoKU consta de 81 caselles distribuïdes en 9 fileres i 9 colum-
nes dividides en àrees de 3x3. Cal omplir les ceŀles buides amb els 
números de l’1 al 9, sense repetir-ne cap a cap filera, ni a cap columna, 
ni a cap quadrat de 3x3. 

ENDEVINALLA

Plora de jove i riu de vella,
no és casada i és parella

ACUDITS

Una senyora de 80 anys va a la farmàcia i 
pregunta:

-Té analgèsics, anti-inflamatoris, Viagra, 
pomada antiarruges, gel per les morenes, 
mitges per les varius, somnífers i pastilles 
per la memòria?

-És clar, senyora! Això és una farmàcia i 
tenim de tot! Quin és el seu problema?

-El mes que ve em caso amb el meu nòvio, 
que té vuitanta-dos anys, i ens agradaria 
saber si podem posar aquí la nostra llista 
de noces.

**************

Al restaurant:
-Voldria reservar una taula gran per diu-

menge.
-Miri, en aquesta hi caben vuit persones 

sense problemes.
-A veure, Peret, d’on trec vuit persones 

que no tinguin problemes?
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A càrrec d’Antònia Balagué

Lleidatanismes
(del llibre de Josep Maria Massana i Mola)

- Val més un got de vi negre que tota l’aigua del Segre,
- Pluja de gener, cada gota val diner. A l’abril, cada gota 
en val mil. Pel juny, cada gota com lo puny.
- Arbre vell i trasplantant, primer mort que arrelat.
- Hivern fangós, juny granellós.
- Per Sant Jordi ves a veure l’ordi. Si en veus una espiga 
ací i una altra allà, torna-te’n a casa i posa’t a reposar.
- Per riquesa no cal enlairar-se, ni per pobresa, amagar-se.
- Amb ceba, llimona i all, el metge al carall.
- Botifarra negra i ceba crua fan aixecar la cua.
- Per Sant Feliu, l’avellana surt del niu. Per Santa Magda-
lena, l’avellana és plena.
- Ministres i procuradors, a l’infern de dos en dos.
- Al metge i a l’advocat dis-los sempre la veritat.
- Per Sant Salvador, lo cànem segador.
- Les olives per Sant Joan són com grans de sal. Per Sant 
Pere, com grans de pebre.
- Qui té salut i llibertat és feliç i no ho sap.
- La salut del nostre cos, la gastem molt a l’engròs i quan 
la tenim perduda, l’hem de comprar a la menuda.
- Del treball no en surt cap ruc gras.
- Si vols estar gras i lluent, treballa a l’Ajuntament.
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Esports

FUTBOL

Ajuntament de Calonge de 
Segarra.- El passat 27 de maig 
va tenir lloc a la pista esportiva 
de Dusfort, el 9è Torneig de 
Futbol Sala 4×4 de Calonge 
de Segarra. El torneig, de 
caire amistós i amb equips for-
mats pels propis veïns i veïnes 
de Calonge de Segarra, van 
disputar-lo tres equips mas-
culins: el Soler, la Cantera de 
Calonge i la Molsosa. L’equip 
del Soler va resultar el vence-
dor del campionat. al finalitzar, 
es va fer un dinar de germanor 
al restaurant Dusfort.

Futbol sala 4x4 a Calonge de Segarra

El CF Torà prepara la nova temporada
Toni Pinós.- El CF Torà prepara 
amb entusiasme la propera tempo-
rada. Ara és un moment difícil, ja 
que s’ha de fer un equip competitiu 
i falta saber com quedarà la planti-
lla definitiva. el primer partit serà el 
dia 3 de setembre contra el CF Ri-
alp, que malgrat que la temporada 
passada va descendir com a cuer, 
ocuparà la plaça de la UF Tàrrega 
que deixa la categoria.

El grup XIV de Tercera Catalana, 
on juga el nostre equip, aquest 
any tindrà novetats, entre les que 
destaca el CF Agramunt, un dels 
favorits a l’ascens a Segona, i 
amb el que s’haurà d’enfrontar el 
nostre Club el dia 19 de novembre 
a Agramunt. Els també favorits a 
l’ascens són l’Angulària i el Bellcai-
renc que es van quedar a un pas 
del play-off.

Últim partit jugat contra la UF Tàrrega, el 8 d’abril passat, un simbòlic comiat
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Jordi Montané Simon.- Un grup de joves d’Ivorra ha 
fundat un equip de Tennis Taula (CTTI), gràcies a la 
seva empenta i la coŀlaboració de l’ajuntament, amb la 
participació de l’empresa Andamios Consmet. El grup 
ha pogut arrancar aquest projecte molt iŀlucionat i amb 
moltes ganes. 

Aquest any, ja federats, començaran a competir 
al setembre amb diferents equips de la província de 
Lleida, CTT Borges, CTT Calaf, CTT Alcarràs, CTT 

Lleida, CTT Mollerussa, CTT Xavier Sangrà Agramunt 
B, entre d’altres.

Per la Festa Major d’Ivorra es farà la inauguració del 
club amb uns partits amistosos amb la participació de 
CTT Calaf i CTT Portell.

Els entrenaments es realitzen cada divendres de 
19,30 a 21,30 al Local Social del poble. Si algú vol pro-
var i/o participar en aquest projecte estarem encantats 
de rebre la seva visita.

TENNIS TAULA
Neix el Club de Tennis Taula Ivorra



52

N
úm

. 8
4

Esports

PÀDEL
Ampliació de les pistes de pàdel a Torà

Si fa dies que no has passat per la zona esportiva de Torà, o no has anat 
a la barraca dels petards, quan hi passis notaràs que l’espai s’ha fet petit, 
però no és això, el que passa és que està més ocupat, ja que hem fet una 
segona pista de pàdel perquè a les hores punta ja hi havia massa demanda 
i coincidia amb les classes. També hem fet una barraca com a vestidors i 
lavabo per a tots els abonats al club i també tindrà ús com a bar i magatzem. 
El terreny utilitzat és cedit per l’Ajuntament durant 25 anys.

Amb la construcció d’aquesta pista i la barraca acabem complint amb els 
objectius que ens vam plantejar a la Junta com a pla d’expansió i millora 
del club a nivell d’instaŀlacions, tot i que encara ens queda realitzar més 
tasques de manteniment a les pistes de tennis.

Durant tot l’any oferim classes de tennis i pàdel. Al maig i juny es va 
fer un torneig de primavera de pàdel del qual estem molt contents per la 
implicació de la gent. Una vegada finalitzats els quarts de final i les semi-
finals del torneig, al mes de juliol es va debutar la final de la lliga. salut, i 
força pàdel.

La Junta del Club

* Si vols fer-te soci, posa’t 
en contacte amb nosaltres. Tel: 
656880762

* Si estàs interessat en gaudir 
del club, aquests són els nostres 
preus: quota soci tennis, 40,00 
euros anuals i només per 10 
euros al mes juga a pàdel tant 
com vulguis.

* Els socis poden efectuar, 
a qualsevol hora, les seves 
reserves de forma ràpida des 
del navegador o des del mateix 
mòbil (smartphone o tauleta) i 
sense haver d’instaŀlar cap app. 
Tot des del navegador web a 
través de: www.ireserva.cat
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SENDERISME

Ajuntament de Calonge de Segarra.- El passat dia 4 
de juny va tenir lloc la desena edició de la caminada 
popular “Coneix Calonge”, organitzada per l’ajunta-
ment de Calonge de Segarra.

Amb sortida i arribada al poble de Mirambell, va fer 
la ruta cap a la Caseta, la Casanova, cal Sèneca, la 
Guàrdia i Ferrera. L’itinerari tenia dos recorreguts: la 
ruta llarga, de 16,7 km i la ruta curta, d’11,7 km. La 
caminada va transcórrer per tres termes municipals: 

Calonge de Segarra, Calaf i Pujalt i hi van participar 
més de 270 persones L’Ajuntament agraeix a tothom 
la seva participació i la coŀlaboració dels veïns.

aquest cicle de caminades va néixer amb la finalitat 
de conèixer indrets i paratges del municipi de Calon-
ge de Segarra i dels municipis limítrofs que són poc 
concorreguts, i en cada edició la caminada surt d’un 
poble diferent del municipi.

(Fotografies al facebook de l’ajuntament de Calonge)

10a caminada popular “Coneix Calonge”
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UNA FOTO PER RECORDAR...

Solucions pàg. 47

Sudoku

Endevinalla
La sabata

Jordi Llauradó.- La foto per recordar és d’una arrossada al 
parc de Biosca a mitjans dels anys 80 del segle passat.

Una arrossada popular celebrada al parc de Biosca 
inaugurat l’any 1981 i conegut arreu del país pel seu to-
bogan gegant. Era lloc d’esbarjo i celebracions de dinars 
de caps de setmana.

A la foto hi apareixen les cuineres i els seus ajudants 
fent paelles per una cinquantena de persones.

D’esquerra a dreta a la foto :
1. Jesús Massanés
2. Regina Rius
3. Maria Marsol
4. Conxita Rovira
5. Judith Massanés (nena)

Dinar de gemanor a Biosca, anys 80
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C/ Notari Josep Faus, 5 Tel. 627970213  GUISSONA

GIMNÀS NOVA FORMA

Preus d'estiu
per a estudiants!

mN
O

VA

FORMA
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